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 المستخلص

قواعد الإمام ابن قيم الجوزية في الرد على المخالفين، : جاء البحث تحت عنوان     

 .فهارسثمّ الوثلاثة أبواب، وخاتمة،  وفصل تمهيدي، ويتكون من مقدمة،

، ومن هم /تناولت في الفصل التمهيدي التعريف بالإمام ابن قيمّ الجوزية      

 .حكمهاالمخالفون، والتعريف بالقواعد وما في 

، ويتضمن ردوده على [القواعد في الرد على غير المسلمين]تناول الباب الأول و     

وما تضمنته هذه القواعد من الردود عليهم وعلى مخالفاتهم،  ،وأهل الكتاب ،الوثنيين

ويتضمن [ القواعد في الرد على الفرق المنتسبة للإسلام]وبحثت في الباب الثاني 

لإسلاميين، والإسماعيلية والنصيرية، وبيان ما هم عليه من ردوده على الفلاسفة ا

القواعد في الرد على الفرق ]، وأما الباب الثالث فهو في والرد عليهم مخالفات

الخوارج، والشيعة الاثنا عشرية، : ويتضمن ردوده على كل من[ الإسلامية

ل ما كت  من خلا والصوفية، وكنت حين أذكر هذه القواعد أستعرض ردود الإمام 

، ثم ، ومن وافقهم من المتأخرينوألف في الرد عليهم على ضوء منهج السلف الصالح

  .اختتمت البحث بخاتمة تناولت فيها أهم النتائج والتوصيات التي توصلت إليها
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(Abstract) 

            The research came under the title: The rules of Imam Ibn 

Qayyim al-Jawziyyah in response to the violators، consisting of 

an introduction، three sections، a conclusion، and indexes. 

     The first chapter dealt with the rules in response to non-

Muslims and included his responses to the pagans and the people 

of the book (the Jews and the Christians) and the contents of 

these rules of the responses to them and their violations، and 

discussed the second part [rules in response to the divisions 

affiliated with Islam] and includes his responses to Islamic 

philosophers ، And the Ismaili and Nosiriyah، and the statement 

of the invalidity of their violations، and the third section is in the 

[rules in response to the Islamic teams] and includes responses to 

each of: Kharij، Shiites and Twelve، Sufism، and I mention these 

rules، During which he wrote، thousand and classified in his 

reply In the light approach Ancestors، then concluded the 

research conclusion dealt with the most important findings and 

recommendations reached.  

 


